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Rio Coffee
(since1933)

 Think Better By Rio...

فروشگاه:
خيابــان جمهــــورى اســلامى، 
رـسيده  بـه چهـار راه استــامبول، ن
نبش پـاساژ گلشــن، پـلاك410
تلفـن:66711744، 66732336

كارخانه:
بعداز فرودگاه امام خمينى، كيلومتر40 اتوبان تهران ـ قم،
شهرك صنعتى شمس آباد، خيـابان هفتـم، پلاك 1818

تلفن:021-96861313

دفتر مركزى:
خيـابـان شهيــد بهشتـــى،
نرسيده به چهارراه سهروردى،
پـــلاك93 ،طبقـه4، واحـد8

تلفن همراه:0912-1468626

شماره ثبت قهوه ريو:168421

www.riocoffee.net
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Email: monakh1660@gmail.com

آدرس: کرمــان، جــاده شـرف آبــاد، بلــوار قائــم، جنب قائــم 41، بازرگانــی پستــه محمــدحسیــن نخعــی
تلفن: 32752578-034    32752547-034   فکس: 32752577-034   همراه: 0913-1401660

                    A d d : I r a n - K e r m a n
Tel: (+98)34-32752578    (+98)34-32752547    Fax: (+98)34-32752577    Mob: (+98) 913-1401660
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بازار بدهی یکی از حلقه های مفقوده در اقتصاد 
ایران محسوب می شود  وی بهترین راهکار خروج 
از رکود فعلی را ادامه سیاســت کاهش تورم و پرداخت بدهی 
های دولت می داند،البته تاکید می کند که حتما لازم اســت 
دولت قبل از انتشار اوراق قرضه اعتماد سازی کند.می گوید:» 

مردم نسبت به دولت ها بی اعتماد شده اند...

مصوبات ســتاد تنظیم بازار برای کنترل 
قیمت ها  در جلســه اخیر ستاد تنظیم بازار برای 
کنترل قیمت ها در ایام پایانی سال تصمیمات متعددی 
برای کاهش تعرفه واردات و عرضه کالاهای اساســی و 
ضروری مانند مرکبات و موز شکر، کره، برنج و گوشت 

توسط دولت برای تنظیم بازار مطرح شد...

جهانی  بــازار  گرفتن  بــرای  آمریــکا   خیز 
خرما رئیس انجمن ملی خرما گفت: مشاهدات عینی 
از نخلســتان های جنوب آمریکا نشــان از برنامه ریزی 
فعالان این کشــور برای در اختیار گرفتن بازار خرمای 
جهان در سال های آینده دارد تا پس از پسته، بازار این 

محصول را نیز در دست بگیرند...

عملکرد جهاد کشــاورزی در خرید تضمینی 
کشمش غیرقابل قبول است  عضو کمیسیون 
کشاورزی مجلس و نماینده مردم شازند گفت: عملکرد 
وزارت جهاد کشــاورزی در خرید تضمینی کشــمش 
غیرقابل قبول اســت و سازمان تعاون روستایی باید در 

این زمینه زودتر وارد عمل می شد...  

 اراضــی پســته اســتان کرمــان یکپارچه 
می شود  استاندار کرمان از یکپارچه سازی اراضی 
پسته استان کرمان از یک ماه آینده خبر داد و گفت: این 

روش نجات دهنده کشاورزی استان است.
علیرضا رزم حسینی عصر جمعه در جلسه...

خراسان شــمالی پایلوت »کشــت گردوی 
پیوندی« شد   طرحکشت تولید گردوی پیوندی در 
خراسان شمالی، بعنوان یکی از طرح های پیشنهادیجهاد 
دانشــگاهی اســتان، در کارگروه تخصصی امور اقتصادی 

خراسان شمالی تصویبشد.
به نقل از روابط عمومی جهاد دانشگاهی استان...

E-mail: Khoshkbariran@yahoo.comwww.nutsmagazine.ir
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لیتوگرافی: نقش سبز
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درگذشت حاج احمد پیریان
رییس اتحادیه آجیل و خشکبار استان همدان

را بــه فعالان صنف خشــکبار تســلیت 
می گوییــم و از خداونــد منــان برای 

ایشان علو درجات را خواهانیم.
ماهنامه خشکبار



تحلیلی از هادی حق شناس درباره بحران بدهی های دولت
بازار بدهی یکی از حلقه های مفقوده در اقتصاد ایران محسوب می شود

وی بهترین راهکار خروج از رکود فعلی را ادامه سیاســت کاهش تورم 
و پرداخت بدهی های دولت می داند،البته تاکید می کند که حتما لازم 
است دولت قبل از انتشار اوراق قرضه اعتماد سازی کند.می گوید:» مردم 
نســبت به دولت ها بی اعتماد شــده اند. هروقت دولت ها توانستند این 
اعتماد را جلب کنند،آن وقت می توان انتظار داشت که سرمایه های خرد 
شان را به بخش تولید می برند.« اعتماد سازی شرط لازم برای خروج از 
رکود و کاهش نرخ تــورم را کافی برای خروج اقتصاد از بحران می داند.
حالا یک بخش آن که کاهش نرخ تورم است،به هدف نزدیک شده،با این 
حال هادی حق شناس که خود زمانی نماینده مجلس و عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه بوده،می گوید هنوز دولت باید صبر کند.حق شــناس در 
حال حاضر مشاوررییس سازمان بنادر و کشتیرانی است.درباره بدهی های 

دولت با او گفت وگو کردیم: 
آقای روحانی ابتدای روی کار آمدن از ســه چاله بزرگ بدهی 
هایدولت، یارانه ها و مسکن مهر یاد کرد که به گفته ایشان بخش 
زیادی از وقتدولت صرف پرداختن به این مشــکلات شد.اخیرا 
آمارها از رشد این بدهی ها خبر میدهد.در حالی که اقتصاد ایران 
در رکود است و از سویی دولت تصمیم دارد کهبخشی از منابع 
بانکها را به سمت صنایع کوچک و متوسط سوق بدهد، فکر می 
کنیدبهتر اســت دولت ابتدا بدهی های خود را بپردازد یا اینکه 

بدهی های جدید خلقکند؟
در دنیا داستان همیشه همین بوده، اقتصادهای  بزرگ بدهی های بزرگ 
دارند.دولتی که بدهکار نباشد نمی تواند رشد کند. البته نباید این بدهی 
ها ادامه دار باشد که به کلیت اقتصاد فشار وارد کند.مثلا در کره جنوبی و 
ژاپن وقتی بحران بدهی ها اتفاق افتاد آنها شرکتی ایجاد کردند و بدهی را 
با این شرکت تهاتر کردند و بعد دولت  طرف حساب با این شرکت شد.یا 
در جریان بحران اقتصادی 2008 آمریکا که  صنایع بزرگ بدهکار شدند، 
دولت آمریکا بدهی آنها را در قالب سهم به نام خود کرد وسپس فرصت 
داد که ظرف 5 سال بدهی هایشان را بپردازند. در دنیا برای مقابله با بحران 
بدهــی ها، یا دولت ها این بدهی را برعهده می گیرند، یا شــرکت هایی 
درست می شود که این بدهی را بین  دولت و بدهکارها تسویه می کند.
دولت ایران یک مزیت بزرگیدارد و آن نسبت کم میزان بدهی  خارجی به 
تولید ناخالص داخلی و همچنین نسبت کم بدهی دولت به بانکها، بانک 

مرکزی و بخش خصوصی است.
البته آخرین عددی که اعلام شده 600 هزارمیلیارد تومان است 

که نزدیک به تولید ناخالص داخلی ماست.
 بازهم این عدد نسبت به تولید ناخالص حدود 30 درصد است.

پس شما می گویید این دولت،چندان دولت بدهکاری نیست؟
خیر،الان تولید ناخالص داخلی آمریکا نزدیک به 17 هزار میلیارد دلار 
اســت؛ بدهی این کشور بیش از این رقم  است. پس این دولت دو مزیت 
دارد؛ بدهی خارجی زیادی ندارد و می تواند اعتباری دنیاباشــد  و یا این 
بدهی ناچیز است .دولت برای پرداخت بدهی راهکارهای زیادی دارد،مثلا 
می تواند از طریق تشــکیل صندوق های سرمایه گذاری این بدهی ها را 
تهاتر کند.یا اوراق قرضه که در همه جای دنیا نتایج مثبتی داشــته این 
بدهی ها به آسانی قابل پرداخت است.این اوراق به راحتی  در بازار سرمایه 

قابل ارایه است.البته دربرنامه ششم برای انتشار این اوراق پیش بینی های 
لازم صورت گرفته  تا  بازار ســرمایه هم تعمیق ببخشد. در سیاستهای 
کلان برنامه ششم هم تاکید شده  است.ابزارهای بازار سرمایه در کشور ما 
متنوع نیست.از طرفی اقتصاد ایران به جای اینکه سرمایه محور باشد بانک 

محور است و دولت باید برای ایجاد جذابیت بیشتر در بورس اقدام کند.
اگر نرخ سود بانکی دوباره کاهش یابد،همانطور که مجددا زمزمه 
اینکاهش به گوش می رسد،قاعدتا اوراق مشارکت و قرضه را نمی 
توان بسیار بالاتراز نرخ سود تسهیلات ارایه کرد و این اوراق هم 
باید متناســب با نرخ رسمی سودتنظیم شود،فکر می کنید این 

اوراق به اندازه کافی بتواند جذابیت ایجادکند؟
 اگر تورم زیر 5 درصد برسد، مردم به هیچ عنوان سراغ بانک نمی روند. 
مردم ایران شــاید حدود 50 میلیارد دلار در خانه ها پول داشته باشند، 
شــاید همین اندازه هم طلا داشته باشــند، آیا این دارایی ها نمی تواند 
پشتوانه تولید باشد؟ اما چرا به بخش تولید نمی آید؟ پاسخ روشن است، 

اول ناطمینانی از سیاست های دولت و دیگری  از ترس تورم.
پس با این نااطمینانی نمی توان امیدواربود که این روش هم به 

کمک دولت بیاید؟
به نظر من زمانی مردم سپرده هایشان را ازبانکها خارج می کنند که به 
دولت اعتماد کنند. این ربطی به دولت فعلی یا قبلی ندارد. مردم نسبت به 
دولت ها بی اعتماد شده اند. هروقت دولت ها توانستند این اعتماد را جلب 
کنند،آن وقت می توان انتظار داشت که سرمایه های خرد شان را به بخش 
تولید می برند. اصلا بانک ملی در ایران همین گونه شکل گرفت؛ از همین 
سرمایه های خرد . این سرمایه ها زمانی می تواند به کمک دولت و تولید 
بیاید که  ثبات  و امنیت در اقتصاد وجود داشته باشد.مردم به برنامه های 
دولت اطمینان کنند. اگر مردم به دولت روحانی اعتماد کنند و مطمئن 
باشند که قصد دارد که سیاست کنترل تورم را ادامه بدهد، قطعا در دولت 
بعدی کار دولت راحت تر خواهد شــد. در کشورهای پیشرفته،دولت ها  
پای هر وعده ای که می دهند،می ایستند و اصلا مجبوراست به آن عمل 
کند. مثلا از آذرماه 89 که طرح هدفمندی یارانه ها اجرا شد و آزادسازی 
صورت گرفت، قراربود از محل آزادســازی قیمت ها پروژه های عمرانی 
نیمه تمام تکمیل  شود، اما آیا این اتفاق افتاد؟ قیمت حامل های انرژی 
افزایش یافت، ولی عملا اشتغالی اضافه نشد و پروژه عمرانی تکمیل نشد. 
بلکه سالهای 91 و 92 بدترین سالهای اقتصاد ایران شد. اقتصاد ایران 8 
درصد کوچک تر شد. لذا مردم به این زودی به برنامه های دولت اعتماد 

نمی کنند .
یکی از شــیوه های  قدیمی پرداخت بدهی از سوی دولت ها 
واگذاریشــرکت ها در قالب رد دیون یا خصوصی سازی بوده در 
حالی که این شیوه در بلندمدت نشان داده که هر دو طرف زیان 

می بینند. نظر شما چیست؟
سالی که قانون خصوصی سازی اجرایی شد،بودجه عمومی دولت 120 
هزار میلیارد تومان بود، امســال این رقم 700 هزار میلیارد تومان شده 
است؛ یعنی تقریبا شش برابر.برای خیلی ها این سئوال پیش آمده که اگر 
خصوصی سازی اتفاق افتاده چرا اینقدر بودجه کشور حجیم شده است؟ 
چرا باید با پدید ه حقوق های نجومی و یا درآمدهای افســانه ای مواجه 
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باشــیم؟ پاسخ این سئوالات در گرو اندیشه دولتی حاکم بر شرکت های 
دولتی است.مادامی که اندیشه مدیران دولتی چسبندگی به میز و قدرت 
باشد،نه تنها خصوصی سازی واقعی اتفاق نمی افتد بلکه آنچه هم که در 
عمل رخ می دهد،ســبب ناکارآمدی اقتصاد خواهد شد. بخش عمده ای 
از خصوصی سازی ها در قالب صندوق های تامین اجتماعی یا واگذاری 
به شســتا صورت گرفته؛ قالب مدیران و اعضای هیات مدیره این شرکت 
ها وابســته به دولت اند لذا خصوصی سازی به معنای انتقال مالکیت یا 
مدیریت اتفاق نیفتاده است .این شیوه رد دیون و واگذاری منسوخ شده 
است.در دنیا هدف گذاری می کنند که مثلا طی 5 سال به هدفی برسند.
برای رسیدن به آن  چارچوب کار تهیه می شود.بنابراین معتقدم تا زمانی 
که دولت پای خود را از اقتصاد بیرون نکشیده وبخش خصوصی در فعالیت 
های کلان اقتصاد وارد نشــود، هر سال کمبود بودجه اعتبارات بدهی ها 

باقی می ماند.
بعد از بدهی به بانکهای یکی از عمده ترین بدهی دولت،بدهی 
بهصندوق های بازنشستگی  تامین اجتماعی و پیمانکاران است.

به نظر شما تا کی میتوان از شیوه واگذاری ها برای پرداخت این 
بدهی استفاده کرد و اصولا این نوعتسویه بدهی چه تبعاتی دارد؟
در تمام دنیا نسبت شاغلان بخش دولتی به بازنشسته ها به طور میانگین 
سه به یک است. یعنی به ازای هر سه یا دو کارمند یک بازنشسته وجود 
دارد و تعداد کارمندان بیشــتر از بازنشسته هاست اما در ایران این نسبت 
برعکس است و به ازای هر کارمند یک بازنشسته هم وجود دارد و حقوق 
این افراد باید از محل بودجه عمومی تامین شــود. دولت باید این حقوق 
را از محل واگذاری سهام شرکت های خود به تامین اجتماعی تامین کند 
که ممکن است درآمدهای موجود محقق شود و اگر محقق نشود در آخر 
سال به عنوان طلب تامین اجتماعی از دولت تلقی می شود . در نهایت دولت 
باید این بدهی را بپردازد. اما به نظر می رسد اوضاع دولت از محل بدهی 
به ســازمان تامین اجتماعی هم چندان  مطلوب نباشد. میزان مطالبات 
ســازمان تامین اجتماعی از دولت بسیار زیاد است.لذا دولت باید تدابیری 
برای کاهش حجم مطالبات بیندیشد که سازمان تامین اجتماعی با بحران 
مالی روبه رو نشــود.در مورد بدهی به بانکها لازم است یادآوری کنم یکی 
از عوامل افزایش بدهی دولت می تواند چک های برگشتی باشد که سبب 
وابستگی  بیش از اندازه فعالیت های اقتصادی به منابع بانکی شده است.

از سویی بسیاری از بنگاه های اقتصادی هم اینک با کاهش فروش و سود 
مواجه هستند و قادر به بازپرداخت اقساط و بدهی های خود نیستند.دولت 
به شــرکت های خصوصی بدهکار است و بانک مرکزی به بانک ها بدهی 

دارد در این مدت مطالبات معوق سیر صعودی داشته است.
براساس اصلاحیه بودجه،قرار است دولت بخشی از بدهی های 
خود رادرقالب اوراق قرضه اسلامی تهاتر کند.این اوراق چقدر می 

توانند راهگشا باشند؟
 بازار بدهی یکی از حلقه های مفقوده در اقتصاد ایران محسوب می شود. 
بازار بدهی یعنی خرید دین کسانی که مطالبه دارند و یک بحثی است که 

اخیرا شروع شده و ممکن است اتفاق بیفتد.
 براساس قانون تجارت و طبق ماده 141 این قانون بانکها تا 50 درصد 
منابع خود را می توانند تســهیلات ارائه دهند این در حالی است که در 
حال حاضر مطالبات معوق بانکها بیش از 200 هزار میلیارد تومان شده 
و بدهی بانکها به بانک مرکزی و همچنین مجموع املاک و شــرکتهایی 
که نتوانستند تسهیلاتی که اخذ شده را به بانکها برگردانند به این منجر 
شده که بانکها نتوانند تسهیلات مناسبی را ارائه دهند .از سویی علی رغم 

اینکه حجم نقدینگی بیش از هزار هزار میلیارد تومان شده اما این منابع 
در اختیار بانکها قرار ندارد تا به شرکتها منابعی پرداخت کنند.

در ســنوات گذشــته برخی از بانکها بیش از صد در صد منابع خود را 
تسهیلات داده اند که هنوز برنگشته است و هم اکنون ورشکسته شده اند. 
البته برخی از بانکها ما به ازای پولی که داده اند امروز هم مطالبات معوق 
و املاک دارند .پس ورشکسته نیستند به خصوص که این بانکها وصل به 
دولت هســتند و از حمایتهای دولتی ها برخوردارند و می توانند به حیات 
خــود ادامه دهند. امــا اگر این رفتار به بانکهای خصوصی تســری داده 
شــود بانکهای خصوصی نمی توانند در بــازار دوام بیاورند و اگر وضعیت 
ورشکســتگی امروز بانکهای دولتی را بانکهای خصوصی داشتند دولت 
قطعا به دنبال ورشکستگی بانکهای خصوصی می رفت، اما رفتار دولت با 
بانکهای دولتی متفاوت است. بانکهای ایران به عنوان بنگاههای اقتصادی 
وضعیت مناسبی ندارند به خصوص که امروز شاخص کفایت سرمایه در 
دنیا حداقل 12 اســت اما در بانکهای داخلی این رقم حداقل یک چهارم 
عدد جهانی است.از همین رو می توان گفت در شرایط کنونی حتما باید 

پرداخت بدهی دولت تسریع یابد.
دستیابی به نرخ بیکاری 7 درصد در همه برنامه های توسعه ای 
موردتاکید بوده؛حالا در شرایطی که اقتصاد ایران در رکود به سر 
می برد و بخشقابل توجهی از منابع بانکها برای طرح های اشتغالزا 
در دولت های قبل اختصاصیافته و بازنگشته است،باز هم مورد 
تاکید قرار گرفته اســت. به نظر شما آیاپرداخت تسهیلات برای 
بنگاههای کوچک و متوسط که اکنون بانک مرکزی برایپرداخت 

آن به بانکها دستور داده،بر میزان بدهی های دولت نمی افزاید؟
دربرنامه پنج ســاله چهارم و پنجم قرار بود نــرخ بیکاری به 7 درصد 
برســد که عملا این هدف محقق نشــد. در دولت آقای خاتمی طرح وام 
های خوداشــتغالی مطرح شــد و در دولت آقای احمدی نژاد طرح های 
زودبازده برای بدست آوردن نرخ بیکاری تک رقمی هدف گذاری شد،ما 
هیچ کدام به هدف مورد نظر نرســیدند.در دولت آقای احمدی نژاد عملا 
اشــتغال صورت گرفته ناشی از طرح های زودبازده در حد صفر بوده زیرا 
20 هزار شغل اصلا عددی نیست.با این حال بهترین عملکرد درباره طرح 
های دولتی اشتغالزا را برنامه سوم داشته که سالانه 700 هزار شغل ایجاد 
کرد.علت هم این بود که صنایع کوچک و متوســط در آن زمان شــکل 
گرفت. الان 88 هزار صنایع کوچک متوسط و بزرگ  در کشور داریم که 
از این میزان 92 درصد این صنایع بنگاههای کوچک و متوســط هستند 
.واقعیت این است که بنگاههای بزرگ کالای نهایی تولید می کنند. مثلا 
اگر خودروسازها خودرو تولید می کنند، پشت هر خودرو صدها شرکت 
کوچک قطعه ســاز وجود دارد. اگر شــرکت های  کوچک قطعه ساز راه 
نیفتاده بود، خودروســاز نمی توانستند، تولید کنند .یا تولید مسکن که 
اســمش یک واحد است،اما  70 تا 80 شغل صنعت را به دنبال دارد. لذا 
به نظر من صنایع کوچک و متوســط در شرایط کنونی ضرورت دارد. در 
غیراینصورت کاری نمی توان برای خروج اقتصاد از رکود پیش برد.توجه 
دولت باید به صنایع کوچک و متوســط باشد  اما نکته کلیدی این است 
که غالب این صنایع به بانکها بدهکارند؛ بانکهای ما بانکهایی هستند که 

صنعت را در کشور بیچاره کرده اند.
یعنی بانکها با وجود منابعی که مشکوک الوصول شد و به طرح 
های دستوری دولتی پرداخته شــد و برنگشت بازهم باید این 

ریسک را بپذیرند؟
13باید در نظر داشــته باشید که بانکها در دولت قبل سراغ شرکت داری 

95
ل 

سا
   

   5
7 

ره
ما

 ش
  

ن   
یرا

ر ا
کبا

ش
 خ

مه
هنا

 ما
ین

اول

17



رفتند و عمده تسهیلات شان را به بنگاههای بزرگ دادند.چون فکر می 
کنند اگر خودشــان چنین پولی را به شرکت های کوچک بدهند، پول 
برگشت ندارد و عملا درست هم می گفتند. الان که مطالبات معوق بانکها 
به بیش از 150 هزار میلیارد تومان رسیده ، بانکها به لحاظ اقتصادی رفتار 
عقلایی دارند  چون اگرتسهیلات خود را به شرکت های کوچک می دادند 
، همه پولشــان سوخت می شــد. مگر الان اعلام نکردند کسانی که وام 
100 میلیونی دارند،جرایم شان بخشیده شده؟ این نشان می دهد که اگر 
بانکها به طرح های دستوری تسهیلات می دادند،مطالبات معوق و بدهی 
هایشان بیش از میزان کنونی بود.بنابراین رفتار بانکها عقلایی بوده است.
سئوال این است که بانکها به چه دلیل چنین رفتاری را انجام می دهند؟ 
دلیل ساده آن تورم است اقتصادی که تورم دو رقمی در 40 سال گذشته 
داشته، طبیعی است که نرخ تسهیلات آن دو رقمی باشد. دهه 70  همه 
دنبــال این بودند که بروند میدان فردوســی دلار بخرند. امروز هم مردم 
دنبال خرید دلار، طلا ســکه و ارز ملک هستند. نمی خواهند نقدینگی 

شان از بین برود یا مثل گلوله برف در تورم آب نشود.
خب، پس راه حل چیست؟

 تورم باید زیر 5 درصد برسد. وقتی تورم زیر 5 درصد باشد، دیگر کسی 
نمی رود پولش را تبدیل به ســکه کند که غیر مولد است . به بانک می 
ســپارد که برای منابع تولید تجهیز شود. وقتی تورم زیر 5 درصد باشد، 
بانکها هم پول را خودشان نمی برند که سرمایه گذاری کنند، چون تولید 
کار ســختی است . پس پول به تولیدکننده می رسد که توان تولید دارد 
نه اینکه طرف از بانک پول بگیرد و برود با آن زمین بخرد یا بورس بازی 

و دلالی کند. ریشه اصلی همه مشکلات تورم است؛ لذا دولت در سه سال 
گذشته درست ترین سیاست رادنبال کرده است. تورم را از 40 درصد به 
زیر 10 درصد رسانده،اما وقتی به زیر 5 درصد برسد،آنوقت می توان گفت 
که اقتصاد سالم کارمی کند. مثل این می ماند که  فشار انسان  سالم که 8 
تا 12 باید باشد، به بالای 15 برسد،آیا می توان مثلا قلب این فرد را درمان 
کرد؟ اقتصاد ایران در سالهای 91  و 92  به هزیان گویی افتاد. باید اول تب 
پایین بیاید. به نظرمن دولت در بخش تورم بسیار موفق عمل کرده است.

یعنی الان می شود نسخه داد؟
 به نظر من هنوز باید تامل کرد .متاسفانه در ایران همیشه سیاستمدارها 
از اقتصاددانان سو استفاده کرده اند و هرجا نتیجه بد می شود می گویند 
اقتصاددان ها توصیه کردند. لذا باید مسایل سیاسی را از مسایل اقتصادی 
دور کرد. اگراین  فاصله رعایت شــد، می توانیم به یک ســاحل آرامش 
برسیم. ولی اگر باز بخواهند از تئوری های اقتصادی سواستفاده کنند، در 
نهایت مردم  زیان می بینند.به نظر من در دوســال گذشته یک آرامش 
نسبی برقرار بوده است. این آرامش  نسبی را در شرایط تحریم نداشتیم 
. در سه سال گذشته هم تورم کنترل شد و هم مسایل مربوط به تحریم 
حل شــد. من فکر می کنم اگر فضای سیاسی آرام بماند و تحریم ها به 
معنای واقعی لغو شود ، اثرکنترل تورم در رشد اقتصای بیشتر دیده می 
شــود.البته این کار هم پیش شرط هایی دارد. دولت ابتدا باید  سیاست 
کاهش تورم را ادامه دهد و ســپس به فکر جذب منابع و سرمایه گذاری 

خارجی ،ارایه  تسهیلات به بنگاههای کوچک و متوسط باشد.. 
منبع: ماهنامه آینده نگر

مستندات نمایندگان درباره مصوبه خلاف قانون دولت و باز شدن راه قاچاق کالا

نائــب رئیــس کمیســیون اقتصادی 
مجلــس مســتندات و توضیحاتــی در 
دفاع از گفته های نمایندگان مجلس در 
خصوص نقد مواد 1 و 2 دســتورالعمل 
اجرایی تبصره 4 ماده 18 قانون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز را در مقابل جوابیه های 

دولت منتشر کرد.
از اوایــل بهمــن مــاه ســال جاری 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در 
واکنش به مصوبه اخیر هیئت وزیران در 
تبصره 4  اجرایی  خصوص دستورالعمل 
ماده 18 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
مصاحبه هایــی کردند و در این گفت و 
گوها به بیان مضرات و خطرات مواد 1 و 

2 این دستورالعمل پرداختند.
در تاریخ 23 بهمن ماه ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز اقدام به پاسخگویی در 
مقابل نقدهای نمایندگان کرد و پس از 
آن دبیر هیئت تطبیق مصوبات دولت با 
قوانین مجلــس در تاریخ 27 بهمن ماه 
نســبت به گفته های سیدناصر موسوی 

لارگانی واکنش شــدیدی نشان داد و از 
وی برای دفاع از گفته هایش دعوت کرد 

تا در این هیئت حضور یابد.
از آنجاییکــه نماینــدگان مجلــس با 
اســتناد به قانون اقدام بــه نقد مواد 1 
و 2 دســتورالعمل اجرایی قانون مبارزه 
با قاچــاق کالا و ارز کردند، ســیدناصر 
موســوی لارگانی در پاسخ به جوابیه ها 
و واکنش های ســتاد مبــارزه با قاچاق 
کالا و ارز و هیئــت تطبیــق مصوبــات 
دولــت بــا قوانین مجلس، مســتندات 
گفته های خود و نمایندگان را در اختیار 
خبرگزاری فارســقرار داد و در رابطه با 
آنهــا توضیحاتی را نیز ارائه کرد که این 
توضیحــات و مســتندات را در زیر می 

خوانید:
 »تبصره 4 مــاده 18 قانون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز )الحاقی 21/7/1394( 
مقرر داشته است: »خرید، فروش، حمل 
یا نگهداری کالاهایی که موضوع قاچاق 
مانند  تجاری  به صــورت  قرار می گیرند 

فرآورده هــای نفتــی و دارویی خارج از 
ضوابط تعیینی دولت تخلف محســوب 
و مرتکب علاوه بــر ضبط کالای مزبور، 
حســب مورد به حداقــل جریمه نقدی 
مقرر در این ماده محکوم می شود. دولت 
مکلف است ظرف مدت دو ماه از تاریخ 
لازم الاجراء شدن این قانون دستورالعمل 

مورد نیاز را تصویب نماید.«
در راستای تصویب دستورالعمل مورد 
نیــاز، هیأت محترم وزیران در جلســه 
3/11/1395 بر اســاس پیشنهاد شماره 
 25/11/1394 مــورخ  4968/94/ص 
ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق و ارز و به 
استناد تبصره )4( الحاقی به ماده )18( 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز مصوب 
1394، دســتورالعمل تبصره یاد شــده 
تصویب نامه شــماره 128864/ را طی 

ت52971 هـ  به تصویب رسانده است؛ 
لیکن مادتین )1( و )2( این تصویب نامه، 
دارای ایــرادات متعدد حقوقی و اجرائی 
اســت به نحوی که در مخالفت صریح و 
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آشــکار با نظر مقنن قرار دارد و مصداق 
بــارز تصویب نامه دولتــی خلاف قانون 
می باشد. چنانچه دو ماده مذکور حذف 
یا اصلاح نشود مشکلات عدیده ای را در 
مبــارزه با قاچاق کالا بــه وجود خواهد 
آورد. دو ماده ابتدائی این دســتورالعمل 

مقرر می دارد:
»مــاده 1 – کالای موضــوع قاچاق، 
کالای تولید داخل یا وارداتی اســت که 
خلاف مقــررات و تشــریفات قانونی از 
کشــور خارج یا به قصد خروج از کشور، 
خرید، فروش، حمل یا نگهداری می شود. 
مصادیق کالاهای قاچاق مطابق ماده )3( 

این دستورالعمل تعیین می شود.
مــاده -2 خریــد، فــروش، حمل یا 
نگهــداری به قصد خروج کالای موضوع 
قاچاق باید طبق این دستورالعمل و در 

مراجع ذی صلاح احراز گردد.«
همــان طور کــه ملاحظه می شــود، 
هیأت محترم وزیران در راستای تفسیر 
عبــارت »کالاهایی کــه موضوع قاچاق 
قرار می گیرنــد« کالای موضوع قاچاق 
را »کالای تولیــد داخل یــا وارداتی که 
خــلاف مقــررات و تشــریفات قانونی 
از کشــور خــارج یا به قصــد خروج از 
کشور، خرید، فروش، حمل یا نگهداری 
تعریف  است.  نموده  تعریف  می شــود« 
مذکور در دستورالعمل، مخالف با قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز وضع شــده و 
در خصوص انطباق بــا آنچه که مدنظر 
قانونگــذار بــوده غیرمنطبق و اشــتباه 
اســت. در تعریف ارائه شــده از ســوی 
هیأت دولت دو دســته کالا مدنظر قرار 
گرفته اســت. کالایی که از کشور خارج 
شــده است و کالایی که قصد خروج آن 
از کشــور در مورد آن شده است. قسم 
اول )کالایی که خارج شــده است( که 
خروج موضوعی از احکام تبصره 4 ماده 
18 دارد. قسم دوم هرچند شامل حکم 
تبصره 4 ماده 18 خواهد شــد، )آن هم 
نــه از بابت قصد خارج کــردن، بلکه از 
بابت عدم رعایت ضوابط تعیینی دولت( 
اما منظور قانونگذار فقط این مورد خاص 
نبوده و بسیار گسترده تر بوده است. سایر 
کالاهــا مانند کالایی کــه برای مصرف 
داخلی به کشــور وارد می شــود و نیز 
کالای مظنون به قاچاق، مشمول تعریف 
ماده 1 دســتورالعمل نمی شوند، اما به 

قطع مدنظر قانونگــذار بوده اند. توضیح 
مطلب اینکه قانونگذار یک ســازوکار و 
نظام منسجم برای خرید، فروش، حمل، 
نگهداری و انبارش کالا مقرر نموده است 
و هر کالایی که خارج از سیستم مذکور 
باشــد را به عنوان کالایــی که ضوابط 
تعیینی دولت در مورد آن رعایت نشده 

شناسایی کند.
یعنی مقصود قانونگذار »صرف رعایت 
نکردن ضوابط تعیینــی دولت در مورد 
کالای موضوع قاچاق در سطح تجاری« 
بوده اســت. طبیعتــاً، کالای قاچاق یا 
کالایی که به نحو غیرقانونی تولید شده 
اســت و نیز کالایی که از شــبکه خارج 
شده است، هرگز در سامانه  های مذکور 
وارد نخواهد شد؛ زیرا امکانات لازم برای 
ورود به شــبکه را ندارد، و حتی اگر به 
نحــو غیرقانونی در ســامانه های مذکور 
ثبت شــود، به راحتی قابــل ردیابی و 

تشخیص است.
 قصــد خارج نمودن کالا از کشــور یا 
مصرف آن در داخل هیــچ ارتباطی به 
تحقق تخلف از نظر قانونگذار نداشــته 
اســت و عبــارات به کار برده شــده در 
متن تبصره 4 ماده 18 نیز مؤید اطلاق 
اراده قانونگذار می باشــد. به بیانی دیگر، 
تصویــب تبصره 4 مــاده 18 در جهت 
ایجــاد ضمانــت اجرا بــرای »مدیریت 
زنجیره تأمیــن« و مکلف نمودن دولت 
به ارائــه »ضوابط تعیینــی دولت« در 
خصوص کالاهای موضوع زنجیره تأمین 

بوده است.
»مدیریت زنجیره تأمین« عبارت است 
از فرآینــد برنامه ریزی، اجــرا و کنترل 
عملیات مرتبط با زنجیره تأمین کالا در 
بهینه ترین حالت ممکن. مدیریت زنجیره 
تأمین دربردارنــده تمامی جابجایی ها و 
ذخیره مواد اولیه، موجودی در حین کار 
و محصول تمام شــده در مورد کالاهای 
تولیدی و ردیابی مسیر کالاهای وارداتی 
از نقطه شــروع تأمین )شامل تهیه مواد 
اولیــه، تولید یا واردات( تــا انتهای این 
زنجیره )رسیدن به دست مصرف کننده( 
را شــامل می شــود. »مدیریت زنجیره 
تأمین« نیازمند ســازوکارهایی است که 
کنتــرل پذیری کالاها و مواد در زنجیره 
تأمین را تضمین نماید.  شــفافیت یکی 
از اساسی ترین مؤلفه های کنترل پذیری 

اســت. با توجه به رشــد تکنولوژی در 
دهه هــای اخیر قانونگــذاران »مدیریت 
زنجیره تأمین« را از طریق یک ســری 
تولید،  برای کنترل  ســامانه های جامع 
واردات، انبــارش، حمل و نقل و خرید و 
نموده اند. همچنین  فروش کالا طراحی 
در کنار ســامانه های مزبور یک ســری 
ضوابط فنی مربوط بــه تولید، واردات، 
انبارش، حمــل و نقل، عرضه و خرید و 
فروش را به عنوان ضوابط تعیینی دولتی 

به تصویب می رسانند.
 بــه عبارتی ســامانه های تجاری بدنه 
و قالــب »مدیریــت زنجیــره تأمین« 
و »ضوابــط تعیینــی« محتــوا و قواعد 
لازم الرعایه آن هستند. از طرفی داشتن 
ضمانــت اجرای قانونــی جهت تضمین 
رعایت ضوابط تعیینی دولت و ثبت کالا 
در ســامانه های تجاری لازم و ضروری 
اســت، در غیــر این صــورت تنها یک 
ســازوکار طویل با هزینه فراوان جهت 
رعایــت مقررات به صــورت اختیاری از 

سوی بازرگانان خواهیم داشت.
قانونگــذار ایران نیز در همین راســتا 
اقدام به طرح ریزی ســامانه های مربوط 
به مدیریت زنجیــره تأمین در خصوص 
برخی از کالاهــا نموده )در مادتین 5 و 
6 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز( و به 
تعیین ضمانت اجرای لازم در تبصره 4 
ماده 18 پرداخته و بیان داشته:»خرید، 
فروش، حمل یا نگهداری کالا ... به صورت 
تجاری ... خارج از ضوابط تعیینی دولت 
تخلف محسوب و مرتکب علاوه بر ضبط 
کالای مزبور، حســب مــورد به حداقل 
جریمه نقدی مقرر در این ماده محکوم 

می شود.«
 ســپس تعییــن ضوابط مربــوط به 
هــر دســته ها از کالا را تحــت عنوان 
»ضوابــط تعیینــی دولت تخلــف« )به 
لحــاظ تخصصی و جزئی بــودن احکام 
مربوطــه و عــدم امکان طــرح مباحث 
فنی و جزئــی در قانون مصوب مجلس( 
در تبصــره 4 مــاده 18 همین قانون بر 
 دوش دولت نهاده اســت و بیان داشته: 
»... دولــت مکلف اســت ظــرف مدت 
دو مــاه از تاریخ لازم الاجراء شــدن این 
 قانون دســتورالعمل موردنیاز را تصویب 

نماید. 
13فارس
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در جلســه اخیر ستاد تنظیم بازار برای 
کنتــرل قیمت هــا در ایام پایانی ســال 
تصمیمات متعددی بــرای کاهش تعرفه 
واردات و عرضــه کالاهــای اساســی و 
ضروری مانند مرکبات و موز شــکر، کره، 
برنج و گوشــت توسط دولت برای تنظیم 

بازار مطرح شد.
در این نشســت علاوه بر اعلام تسهیل 
شرایط واردات برخی از محصولات مورد 
نیاز اعلام شده اســت کالای مانند شکر 
که در ماه های گذشــته با افزایش قیمت 
قابل ملاحظه ای و یک باره ای مواجه شده 
بود، بــا قیمت مصوب و بــدون در نظر 
گرفته شدن ســود خرده فروش و عمده 
فروشی توسط شرکت بازرگانی دولتی در 
سطح خرده فروشی ها مورد نظر صنفی و 

فروشگاه های زنجیره ای توزیع شود.
شرح نامه محمد شــریعتمداری معاون 
اجرایی رئیــس جمهور و رئیس ســتاد 
تنظیم بازار به اعضای ســتاد هدفمندی 
یارانه ها و کارگروه تنظیم بازار به شــرح 

زیر است:
با استناد به بخش نامه های معاون اول 
رئیس جمهور که با توجــه به اختیارات 
تبصــره 3 قانون اصلاح قانــون تعزیرات 
حکومتی مصوب 1373 صادر شده است 
و با توجه به تاکید ریاست محترم جمهور 
در جلسه مورخ 95/10/26 هیئت محترم 
تنظیم  کارگروه  فوق العاده  وزیران جلسه 
بازار دوشنبه مورخ 95/10/27 تشکیل و 

مقرر گردید:
1- توزیــع گوشــت گرم گوســفندی 
)لاشه(  و گوشــت منجمد گوساله توسط 
شــرکت پشــتیبانی امور دام تا رسیدن 
قیمت ها به ســطح سال گذشــته تداوم 
یابد و عــلاوه بر توزیع در میادین میوه و 
تره بار در فرودشــگاههای عرضه مستقیم 
)ملاصدرا، کمیل و ...( و واحدهای صنفی 

منتخب تسری یابد.
1-1- ســازمان دامپزشــکی و ســایر 
دســتگاههای اجرایی ذیربط تسریع لازم 
در انجام تشــریفات قانونی واردات اعمال 

نمایند.
2-1- بــا توجه به کاهش تعرفه واردات 
هماهنگــی لازم با واردکننــدگان عمده 

جهت واردات گوشــت قرمز مورد نیاز و 
افزایش میــزان توزیع بــا مراکز واردات 

عمده مصرف اقدام نمایند.
2-2- با توجه به کاهش تعرفه به حذف 
مابه التفاوت برنج موجودی برنج بازرگانی 
دولتی با نرخ مصوب بدون محدودیت از 
طریق شبکه های فروشگاههای زنجیره ای 
و تعاونی های مصرف کارمندی و کارگری 
به همراه با سبد کالایی وزارت رفاه توزیع 
گردد )هنــدی 3800 تومــان،  اروگوئه 

2600 تومان و سایر 2000 تومان(.
بــا  لازم  هماهنگــی   : کــره   -3-3
واحدهــای  و  عمــده  واردکننــدگان 
بســته بندی کــره جهت عرضــه فوری 
موجودی کره در قالب بســته های 50 و 
100 گرمــی با قیمــت 1500 و 2900 

تومان به عمل آید.
3-1- شرکت بازرگانی دولتی در اسرع 
وقت 5 هزار تن کره وارد و با قیمت تمام 

شده و بسته بندی توزیع نماید.
4-1- عــلاوه بر عرضه شــکر از طریق 
بورس واحدهای صنعتی در اســرع وقت 
شکر در بسته های کم هزینه ) پلاستیکی( 
1، 3 و 5 کیلویــی با قیمت مصوب بدون 
سود عمده و خرده فروشی در شبکه های 
توزیع و فروشــگاههای زنجیره ای عرضه 
شود. )بسته بندی 900 و 1000 گرمی به 

ترتیب 2950 و 3200 تومان(
شــرکت بازرگانی دولتــی ایران مکلف 
است نسبت به بسته بندی شکر سفید به 
ذخایر با رعایت نرخ های مصوب و عرضه 

آنها در شبکه های منتخب اقدام نماید.
5- پرتقــال، نارنگی و موز: وزارت جهاد 
کشــاورزی با توجــه به کاهــش تعرفه 
نارنگی، پرتقال و موز برنامه  ریزیهای لازم 
جهت تامین این اقلام طبق دستورالعمل 

بــا تامین 100 هزار تــن مرکبات علاوه 
بر تعهد شــدید داخلی قبلی بر اســاس 
مصوبات تنظیم بازار اقدام و در ایام نوروز 

با نرخ مصوب توزیع نماید.
6- ســازمان برنامــه و بودجه کشــور 
تسهیلات مورد نیاز خرید و ذخیره سازی 

اقلام فوق را با اولویت تامین نماید.
1.6 بانــک مرکزی جمهوری اســلامی 
ایران تســهیلات مورد نیاز دســتگاههای 
مباشــر را بدون فوت وقت تامین نمایند. 
دســتورالعمل عملیاتی هر بند و اصلاحات 
آن مستقیما توسط معاونین ذیربط حسب 
مورد در وزارتخانه های جهاد کشــاورزی و 
صنعت معدن و تجارت تهیه و پس از تایید 
دبیرخانه تنظیم بازار مورد عمل قرار گیرد.

7- اعمال نظارت دقیق بر بازار در همه 
اقلام 61 گانه لیست مورد پایش از جمله 
اقلام فوق در همه مراحل تامین و توزیع از 
سوی سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان انجام گرفته و گزارشات 
آن بــه موقع به دبیرخانه کارگروه تنظیم 

بازار ارسال می گردد.
1.7 دســتورالعمل عملیاتــی هر بند و 
اصلاحات آن مســتقیما توسط معاونین 
ذیربط حســب مــورد دو وزارتخانه های 
جهاد کشاورزی و صنعت، معدن و تجارت 
تهیــه و پس از تاییــد دبیرخانه کارگروه 

تنظیم بازار مورد عمل قرار گیرد.
8- بــه منظور رصد و نظارت در اجرای 
این تصمیمات جلســات کارگروه ویژه با 
حضور قائم مقام وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت، قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی، 
دبیــر کارگروه تنظیم بــازار، مدیر عامل 
ســازمان حمایــت مصرف کننــدگان و 
تولیدکنندگان، رئیس ســازمان تعزیرات 
حکومتی و حســب مــورد اعضای مدعو 
روزانه تشــکیل و نتایــج آن به اینجانب 

منعکس گردد.
9- وزارت صنعت، معــدن و تجارت با 
مکلف  وزارت جهاد کشاورزی  هماهنگی 
اســت با مباشــرت اتاق اصنــاف ایران 
در سراســر کشــور نســبت به برقراری 
به عرضه  بهاره فــروش  نمایشــگاههای 

مستقیم کالا اقدام نماید.
 تسنیم

مصوبات ستاد تنظیم بازار برای کنترل قیمت ها
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عرضه خرماهای نارس با نام تجاری رژیمی

خیز آمریکا برای گرفتن بازار جهانی خرما

یک مدرس دانشــگاه تاکید کرد: برخی ارقام خرما با شرایط آب و 
هوایی ایران سازگار نیستند و به مرحله رسیدگی کامل نمی رسند، از 

اینرو با عنوان تجاری خرمای رژیمی وارد بازار می شوند.
مهدی شجاعی اظهار کرد: وقتی می توان محصولی را با عنوان رژیمی 
وارد بازار و اعتماد مخاطبان را جلب کرد که از همه مولفه های مربوط 
به رژیم برخوردار باشد. خرماهایی که به تازگی با عنوان رژیمی وارد 
بازار شده است تنها مزیتی که دارد این است که نارس بوده و میزان 
قند کمتری دارد. با این وجود بهتر اســت که اگر شخصی از اختلال 
قند و چربــی رنج می برد، باید قبل از مصــرف خرماهای رژیمی با 
پزشک خود مشورت کند؛ چراکه حتی این خرماها نیز انواع قند میوه 

)گلوکز، فروکتوز و ساکارز( را دارند.
این کارشــناس کشاورزی با بیان این که 68 تا 88 گرم از هر 100 
گرم خرما را قند تشــکیل می دهد، ادامه داد: 61 تا 85 درصد از قند 
خرما را گلوکز و فروکتوز و 1 تا 20 درصد آن را ســاکارز تشــکیل 
می دهد؛ در واقع ســاکارز مضرترین قند اســت و خوشبختانه قابل 
مقایســه با قند غالب خرما نیســت. با این وجود، مبتلایان به قند و 
چربی باید قبل از مصرف گلوکز موجود در خرما با پزشــک مشورت 

کنند و فقط به عنوان رژیمی اکتفا نکنند.
وی افــزود: خرما میوه ای انرژی زا و سرشــار از آنتی اکســیدان ها، 
ویتامین ها و عناصر معدنی است و باید در رژیم غذایی روزانه گنجانده 
شود. این میوه سبب تحریک هورمون های رشد در کودکان و نوجوانان 

می شود و با تقویت سیستم ایمنی بدن از ابتلا به بیماری های مختلف 
جلوگیری می کند. همچنین میوه خرما فاقد پروتیین است ولی 70 

درصد کربوهیدرات )بیشتر از نوع قندهای محلول( دارد.
شــجاعی با بیان این که گلوکز و فروکتوز خرما کالری زیادی تولید 
می کند، تصریح کرد: به ازای مصرف هر کیلوگرم خرما، حدود 3000 
کالری انرژی ایجاد می شود.  این در حالی است که میوه خرما از نظر 
وجود اسیدهای آمینه بسیار غنی است و از همه عناصر توصیه ای در 
رژیم تغذیه ای از جمله ســلنیوم، پتاسیم، کلسیم، منیزیم، منگنز و 

آهن برخوردار است.
این مدرس دانشگاه خاطرنشان کرد: وجود انواع ویتامین های گروه 
B و ویتامین گروه C سبب شده که میوه خرما ارزش غذایی بالایی 
داشته باشد. علاوه بر این وجود پلی فنول ها و کاروتنوییدها در میوه 
خرما به اثبات رسیده و به همراه انواع ویتامین ها و عناصر غذایی به 

این میوه خاصیت ضد سرطان داده است.
وی با تاکید بر این که میوه خرما ســبب جلوگیری از ســرطان 
روده بزرگ، پروســتات، پستان، آندومتر، ریه و پانکراس می شود، 
یادآور شــد: مصرف میوه خرما سبب افزایش سریع قند خون و به 
دنبــال آن هضم و جذب بهتر غذا می شــود. با این وجود افرادی 
که از سلامتی کامل برخوردار نیســتند باید این میوه را زیر نظر 

پزشک مصرف کنند.
 ایسنا

رئیس انجمن ملی خرما گفت: مشاهدات عینی از نخلستان های جنوب 
آمریکا نشــان از برنامه ریزی فعالان این کشور برای در اختیار گرفتن بازار 
خرمای جهان در سال های آینده دارد تا پس از پسته، بازار این محصول را 

نیز در دست بگیرند.
محسن رشید فرخی در نشست بررسی مسائل و مشکلات زنجیره تامین 
خرمای صادراتی اظهار کرد: در آمریکا نخلســتان های جدید با شیوه های 
مدرن آبیاری، احداث شده که این نخل ها ظرف شش - هفت سال آینده به 
درآمدزایی می رسند در حالی که این مدت در کشور ما حدود 11 سال است.

وی با اشاره به اینکه قیمت تمام شده خرما در صادرات این محصول بسیار 
تاثیرگذار اســت، ادامه داد: در آمریکا به قیمت تمام شده محصول خرما و 
سرمایه گذاری در این بخش توجه ویژه دارند و همین موضوع می تواند برای 
ما در ســال های آینده مشــکلاتی ایجاد کند که باید از هم اکنون به فکر 

چاره بود.
رشــیدفرخی با تاکید بر اینکه باید برای محصول خرما اهداف بلندمدت 
10 تا 15 ســال داشته باشیم، تصریح کرد: جهاد کشاورزی باید در تولید 
محصولات کشــاورزی قیمت تمام شــده را با توجه به کمبود آب در نظر 

بگیرد و الگوهای کشت مناسبی را به کشاورزان ارائه دهد.
وی با تاکید بر کاهش قیمت تمام شده محصولات و توجه به 

کیفیت آنها و امنیت آبی و غذایی افزود: در همه مباحث باید 
به دور از احساسات و بسیار اصولی و زیربنایی کار 

کرد و بدون افزایش ســطح تولید محصولات 

کشاورزی، راندمان را بالا برد.
نایب رییس کمیسیون آب، محیط زیست و اقتصاد سبز اتاق ایران ضمن 
انتقاد از نرخ بالای بهره بانکی در تســهیلات کشــاورزی ادامه داد: بانک 
تســهیلات با نرخ بهره 16 درصد و با بازپرداخت شش ماهه برای کشاورز 
در نظر می گیرد که در عمل اگر کشــاورز این تسهیلات را دریافت نکند، 

مقرون به صرفه تر است.
رشــیدفرخی بیان کرد: دولت باید از یکســری محصولات کشــاورزی 
استراتژیک حمایت کند و بداند که تسهیلات بانکی با نرخ بهره بالای 10 

درصد و بازپرداخت کوتاه مدت برای کشاورزان هیچ سودی ندارد.
وی در بخش دیگــری با تاکید بر اینکه اقتصاد باید به بخش خصوصی 
و مردم واگذار شــود، گفت: جایگاه دولت و بخش خصوصی تغییر کرده و 
دولت به جای سیاستگذاری وارد اجرا شده و همین مسئله بخش خصوصی 

را سردرگم کرده است.
عضو هیات رئیسه اتاق کرمان افزود: در دو سه سال گذشته به دلیل عدم 
دخالت دولت در خرما، این محصول در سردخانه ها نماند که اتفاق خوبی 

برای کشاورزان بود.
رشیدفرخی با بیان اینکه دولت نباید در بحث های قیمت گذاری و خرید 
تضمینی وارد شود زیرا بازار بر اساس عرضه و تقاضا تنظیم خواهد شد، 
اظهار کرد: دولت در زمینه خریدهای تضمینی کار را به 

کنسرسیوم های بخش خصوصی واگذار کند.
 ایسنا
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معافیت تعرفه ای و جایزه صادراتی برای تولیدکنندگان کشمش
قائم مقام وزیر کشــاورزی از مصوبه جدید دولت درباره معافیت 
تعرفــه ای و جایزه صادراتــی برای تولید کنندگان کشــمش در 

راستای افزایش صادرات این محصول خبر داد.
علی اکبــر مهرفرد، اظهار کــرد: در راســتای تقویت صادرات 
کشمش هیئت وزیران در مصوبه اخیر خود در جلسه آبان ماه که 
دو روز گذشــته به ازای صادرات این محصول از معافیت تعرفه ای 

برای واردات موز استفاده کنند.
وی افزود: بر اساس این مصوبه هیئت دولت به ازای هر کیلوگرم 
صادرات کشــمش 200 تومان جایزه صادراتی به تولید کنندگان 
پرداخت می شــود؛ به گونه ای که صادرکننــده با صادر کردن هر 

کیلوگرم از این محصول جایزه صادراتی به تولیدکننده می دهد.
قائم مقام وزیر کشاورزی خاطر نشــان کرد: در گذشته مصوبه ای 
ابلاغ شد تا برای افزایش صادرات سیب معافیت تعرفه ای برای واردات 

موز در نظر گرفته شود تا تاجران این محصول بتواند در ازای صادرات 
سیب، موز را با تعرفه پنج درصد، یعنی 20 درصد کمتر از گذشته وارد 

کنند که همین مصوبه برای کشمش نیز مصوب شد.
علی اکبر مهرفرد ادامه داد: در این راستا به ازای صادرات هر یک 
کیلوگرم کشمش، تاجران می توانند یک کیلوگرم موز با استفاده 
از معافیــت تعرفه ای وارد کنند و این اتفــاق می تواند در افزایش 

صادرات کشمش اثرگذار باشد.
قائم مقام وزیر کشــاورزی گفــت: از آن جا که ایــران در کنار 
کشــورهای آمریــکا و ترکیه جــزو بزرگترین تولیــد کنندگان 
کشمش به شمار می رود که در بازار صادراتی نیز وجود دارد. این 
مصوبه در راســتای افزایش صادرات کشمش ابلاغ شده و به نفع 

تولیدکنندگان و تاجران خواهد بود.
ایسنا

رئیس تعاونی تامین نیاز انگور و کشــمش استان  قزوین با بیان 
اینکه تمام بازار کشــمش در اختیار دلالان اســت، گفت: اخیرا 
موفق به تولید رب انگور شده ایم و منتظر تایید دولت برای تولید 

انبوه آن هستیم.
عباس رحمانی با بیان اینکه برداشــت کشمش در شهریور آغاز 
و در اواسط مهرماه پایان می پذیرد، اظهارداشت: درماه های مهر، 
آبــان و آذر این محصول حداقل قیمت را دارد و  دلالان نرخ آن 
را به گونه ای تعیین می کنند که کشاورزان زیان کنند ضمن اینکه 
دولت نیــز جز خرید تضمینی، هیچ حمایتــی از تولیدکنندگان 

نمی کند.
وی با اشــاره به اینکه کشاورز محصول خود را می فروشد و کم 
کم موجودی آنها به پایان می رســد، ادامه داد: بنابراین تمام این 
محصــول در اختیــار دلالان قرار می گیرد و آنــان نیز به تدریج 
قیمت را افزایش می دهند که ســال گذشته هم نرخ کشمش به 

همین دلایل تا 5 هزارتومان افزایش یافت.
وی با اشاره به اینکه نرخ خرید تضمینی کشمش درحال حاضر 
2950 تومان است، گفت: دولت باید حداقل هزار تومان یارانه نیز 

در این زمینه به تولیدکنندگان پرداخت کند.
وی قیمت تمام شــده تولید کشــمش را برای تولیدکنندگان 
حــدود 5 هزارتومــان اعلام و اضافه کرد: دولــت در حال حاضر 
قصد دارد 400 تومان یارانه برای صادرات هرکیلوگرم کشمش به 

صادرکنندگان بدهد و آن را به کشاورزان نمی دهند.
رحمانی با بیــان اینکه درحال حاضر هرکیلوگرم کشــمش از 
تولیدکنندگان در بازار به قیمت حــدود 3 هزارتومان خریداری 
می شــود، اظهارداشــت: قیمت خرید تضمینی هم نسبت به نرخ 

تمام شــده تولید کم اســت و ما به این مساله اعتراض کرده ایم، 
باید چند نفر از نماینده کشــاورزان نیز در جلسه تعیین نرخ های 

تضمینی حضور داشته باشند.
وی با اشــاره به اینکه ما ســالانه حدود 200 هزارتن کشمش 
مازاد در کشــور داریم، افزود: امســال این عدد به 250 هزارتن 
افزایش یافته اســت چراکه در ســال جاری بارآوری باغات نسبتا 
بیشــتر بوده ضمن اینکه هرسال، همه مازاد تولید از کشور صادر 

می شود.
رئیس تعاونی تامین نیاز انگور و کشــمش استان  قزوین اضافه 
کرد: ما یک چهارم انگور تولیدی خود را برای مصرف تازه خوری 
به بازار عرضه می کنیم و باقی آن نیز تبدیل به کشمش می شود.

رحمانی درباره میزان تولید کشــمش با بیان اینکه آمار دقیق 
تولید کشوری را در اختیار ندارم، افزود: در استان قزوین این عدد 

حدود 50 تا 55 هزارتن است.
این تولیدکننده کشمش با اشاره به اینکه تمام بازار کشمش در 
اختیار دلالان اســت، گفت: پیشنهاد ما برای نرخ خرید تضمینی 

کشمش در سال جاری حداقل 4000 تومان است.
وی ادامــه داد: ما در کشــور هیچ کــدام از محصولات انگور را 

نداریم در حالی که بسیار خوش طعم هستند.
رئیس تعاونی تامین نیاز انگور و کشــمش استان  قزوین افزود: 
علاوه بر قزوین، کشاورزان 4 استان دیگر از جمله همدان، زنجان، 
لرســتان و مرکــزی نیز به صورت کتبی، به صــورت کتبی بنده 
را به عنوان نماینــده خود انتخاب کردند تا مشــکلات آنان را با 

مسئولین درمیان گذاشته و چاره ای برای آنها پیدا کنیم.
 مهر

بــازار کشمــش در مشــت دلـالـان
تولیـد رب انگـور در کشـور
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عملکرد جهاد کشاورزی در خرید تضمینی کشمش غیرقابل قبول است

انارکی محمدی بر ضرورت احیای شرکت های تعاونی صادرکننده پسته تاکید کرد

عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس و نماینده 
مردم شازند گفت: عملکرد وزارت جهاد کشاورزی 
در خرید تضمینی کشمش غیرقابل قبول است و 
ســازمان تعاون روستایی باید در این زمینه زودتر 

وارد عمل می شد.
علی ابراهیمی  اظهار داشــت: امسال متاسفانه 
با وجود اینکه تولیــد انگور و به تبع آن محصول 
کشمش در سطح کشــور خوب بود، اما سازمان 
تعاون روســتایی باید برای خرید تضمینی زودتر 
وارد عمل می شد، چرا که محصول کشمش باید 
هر چه زودتر از دســت کشاورز خارج شده و وارد 

بازار یا برای صادرات آماده شود.
وی افزود: مکاتبات بسیاری از سوی نمایندگان 
مجلس استان برای حل مشکلات مرتبط با خرید 
محصول کشــمش انجام شد، اما متاسفانه جهاد 
کشــاورزی در خرید تضمینی کشــمش امسال 

عملکرد قابل قبولی نداشت.
جلسه مدیرعامل ســازمان تعاون روستایی در 
اســتان بدون حضور عضو کمیسیون کشاورزی 

مجلس
عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس و نماینده 
مردم شازند بیان کرد: حضور مدیرعامل سازمان 
تعاون روستایی در استان برای بررسی حل مشکل 
محصول کشــمش، بدون اطلاع و حضور بنده به 
عنوان نماینده مجلس و عضو کمیسیون کشاورزی 
مجلس در استان انجام شد و از تصمیمات گرفته 

شده در این نشست بی اطلاع هستم.
ابراهیمــی تصریح کرد: کشــمش محصولی با 
ارزش و در اکثر نقاط دنیا مورد استفاده است که 
کشورهای زیادی تولیدکننده این محصول نیستند، 
بنابراین تولید کشمش برای ما یک مزیت است اما 

عملکرد نامناسب در ساماندهی آن، این مزیت را از 
میان برداشته است.

وی خاطر نشــان ساخت: دولت باید در رابطه با 
صادرات کشــمش، ارتقای کیفیت این محصول 
صادراتی و بسته بندی مناسب را مدنظر قرار دهد 

که در بازار جهانی مورد توجه قرار گیرد.

انباشت کشمش در انبارها و افت کیفیت 
آن، سپس روانه شدن به بازار

عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس و نماینده 
مردم شازند گفت: از ســوی دیگر با اجرای طرح 
قیمت تضمینی باید قیمت تضمینی اجرا شــود، 
امــا دولت در این زمینه خوب عمل نکرده، به این 
ترتیب که کشــمش را از کشاورزان می خرد و در 
انبارها ذخیره می کند و هنگامی که کشمش در 
انبارها از کیفیت می افتد آن را وارد بازار می کند.

ابراهیمی افزود: طبق ماده 33 قانون افزایش بهره 
وری، محصول کشــمش باید از طریق بازار آزاد و 
بورس داد و ستد شود و مابه التفاوت آن به عنوان 

کمک به کشاورز از سوی دولت پرداخت شود.
وی با اشاره به وضعیت بارش در آغاز سال زراعی 
جاری در استان مرکزی اظهار داشت: امسال کمبود 
بارش، کشت پاییزه را در استان دچار مشکل کرده 
و تحت الشعاع قرار داده است و چنانچه روند کنونی 
ادامه یابد در مورد تولید غلات در استان به مشکل 

برمی خوریم.

نیروهای غیربومی صنایع شازند به واسطه 
مدیران غیربومی وارد شده اند

عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس و نماینده 
مردم شازند در رابطه با حضور نیروهای غیربومی 

در صنایع پتروشیمی و پالایشگاه شازند و عدم به 
کارگیری نیروهای بومــی بیان کرد: در این مورد 
پیگیری های جدی داشته ایم و طی سال جاری 
طبق بررسی های انجام شده، هیچ نیروی غیربومی 

در این صنایع جذب نشده است.
ابراهیمــی ادامه داد: متاســفانه بســیاری از 
این افراد غیربومی که از اســتان های دیگر به 
منطقه برای اشتغال آمده اند به واسطه مدیران 
غیربومی وارد شــده انــد و همانقدر که فرایند 
غیربومی شدن پالایشــگاه و پتروشیمی زمان 
زیادی برده است بومی سازی نیز زمان بر است 
و بسیاری از این نیروهای غیربومی را دیگر نمی 

توان اخراج کرد.

نیروگاه شازند  از مازوت توسط  استفاده 
در مواقع اضطراری اجتناب ناپذیر است

عضو کمیســیون کشاورزی مجلس و نماینده 
مردم شــازند در پاسخ به خبرنگار مهر در مورد 
ممنوعیت اســتفاده از مازوت توســط نیروگاه 
شــازند به دســتور رئیس جمهور خاطرنشان 
ساخت: دستور رئیس جمهور کاملا به جا است 
اما نمی توانیم همواره مطمئن باشیم که جریان 
گاز برقرار اســت، بنابراین بایــد ذخیره مازوت 
برای موارد اضطراری با توجه به حساسیت این 

تاسیسات سنگین، وجود داشته باشد.
وی تصریح کرد: البته ایــن ذخیره مازوت باید 
تحت نظــارت کامل و در مــوارد اضطراری مورد 
استفاده قرار گیرد و با توجه به عبور لوله های گاز از 
استان، شرایط برای تامین کامل سوخت گاز برای 

نیروگاه شازند فراهم است.
مهر

یک عضو کمیســیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه در رابطه با 
وضعیت تولید پسته در کشور 17 استان به صورت مستقیم با آن 
درگیر هستند، گفت: مجمع نمایندگان کرمان و همچنین دولت 

در این زمینه حمایت های لازم را به عمل آوردند.
احمد انارکی محمدی با بیان این مطلب اظهار کرد: پسته یکی 
از ارزآورترین کالاهای کشاورزی است که در سال های سال بدون 

رقیب بوده و ایران پایه گذار قیمت آن در سطح جهانی است.
وی افزود: اما در چند ســالی که تحریم ها اعمال شد صادرات را 
با مشکل مواجه کرد؛ در حالیکه 90 درصد صادرات پسته به اروپا 
بود، اما متاســفانه به دلیل تحریم های بسیاری که صورت گرفت 
ما بازار خود را از دســت دادیم و اکنون باید به دنبال جایگاه خود 

باشیم.
نماینده مردم رفســنجان در ادامه گفت: آمریکا به عنوان یکی 
از رقبای ما به شــمار می رود زیرا با حمایت هایی که از کشاورزان 
دارد و سوبسیدهای خوب ارائه می کند توانسته تنظیم بازار را در 

اختیار داشته باشد.
وی در پایان گفت: در تلاش هستیم تا احیای شرکت های تعاونی 
در زمینه صادرات پســته به ویژه شرکت تعاونی پسته رفسنجان 
بــازار خود را احیا کرده و تقویت کنیــم. البته با حمایت هایی که 
دولت و استاندار داشــته و اقداماتی که مجمع نمایندگان کرمان 

انجام داده امیدواریم بتوانیم جایگاه خود را به دست آوریم.
 ایسنا
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از  کرمــان  اســتاندار 
یکپارچــه ســازی اراضی 

پســته اســتان کرمــان از 
یک مــاه آینده خبــر داد و 

گفت: ایــن روش نجات دهنده 
کشاورزی استان است.

علیرضــا رزم حســینی عصــر 
جمعه در جلســه بررسی وضعیت 

پسته در کشور و قیمت گذاری 
شــرکت  در  پســته  محصول 
اظهار  رفسنجان  پسته  تعاونی 
کــرد: تصویــر نگران کننــده 

باغات کشــاورزی استان را هر کس 
که حداقل دانش کشاورزی را داشته باشد مشاهده می کند. 
وی با بیــان این مطلب که بــا بیان اینکــه روزگار خوبی 
برای تولیدکنندگان پسته نیســت و البته همه در آن مقصر 
هســتیم، تصریح کرد: نیاکان ما زحمت کشــیدند و در این 
خطه از جغرافیای ایران محصول پســته را که در میان سایر 
محصولات کشــاورزی از ارزش بالایی برخوردار است تولید 
کردند و امروز به وضع خشکســالی افتاده و کیفیت درختان 

پایین آمده است.
وی افزود: کشــاورزان اگر دلســوز اقتصاد پسته هستید که 
همین طور هم هســت، باید همت کنید و درآمد پسته را در 
نگهــداری از این باغات به کار بگیریم اما افزایش ســطح زیر 
کشــت نباید صورت گیرد، همین مقدار زمین را باید احیا و 

حفظ کرد.
اســتاندار کرمان با بیان اینکه افزایش ســطح زیر کشت و 
افزایش برداشــت آب  را بدون توجه به نسل آینده استحصال 
کردیم، یادآور شــد: همان کشاورزی که 300 کیلوگرم پسته 
برداشــت می کند با همان کشــاورزی که 12 تن در هکتار 
پســته برداشــت می کند به یک میزان آب به مصرف باغات 
می رســانند اما مدیریت صحیح و استفاده از روشهای نوین و 
دانش علمی کشــاورزی می تواند نجات دهنده باشد و بهره 

وری را افزایش دهد.
رزم حســینی بــا بیان اینکه بخشــی از تقصیــر بر گردن 
حاکمیت و دولت ها اســت، بخشــی هم ما مقصر هســتیم، 
تصریح کرد: ما در بخش کشــاورزی اطلاع رســانی نکردیم، 
دانش کشــاورزی را افزایش ندادیم، زلزله هایی هر لحظه زیر 
زمین ایجاد می شــود، خشکسالی است و آب هم در حال کم 

شدن و افزایش مهاجرت ها را داریم.
اســتاندار کرمان با بیــان اینکه طرح همیــاران آب نجات 
کشــاورزی ایران است، عنوان داشت: این طرح نجات دهنده 
کشــاورزی ایران اســت، در این طرح کشــاورزان یکپارچه 

هستند و آبیاری نوین را اجرا می 
کنند. در این زمینه استان 
آبیاری  اجــرای  در  کرمان 

زیر سطحی پیشتاز است.
داد:  ادامه  حســینی  رزم 
در حال حاضر 500 هکتار از 
باغات شهرستان زرند و 500 
شهرســتان  باغات  از  هکتار 
رفسنجان در این طرح تصویب 
شده اســت که یکپارچه سازی شوند 
در این حوزه همه کشاورزان می توانند 

شرکت کنند.
وی با تأکید بر اینکه باید کشــاورزان خرده مالک 
شناســایی شــوند و به طور داوطلبانه در این طرح شــرکت 
کننــد، گفــت: مدیریت باغات را به طور یکپارچه به دســت 
افــرادی که نخبه و دارای علم و دانش هســتند بدهند تا از 
روش های نوین و انجام یکپارچگی آبیاری، تولید و برداشت 

پسته کشاورزان منفعت کنند.
اســتاندار کرمان با اشاره به اینکه ســالانه 5 تا 6 هکتار از 
باغات استان در حال خشک شدن است، ابراز داشت: سالانه 
یک میلیارد متر مکعب آب از سفره های زیرزمینی استان به 

طور اضافه برداشت می شود.
رزم حســینی خاطرنشــان کرد: این کار در طول 30 سال 
گذشــته انجام شــده که عمده این آب یعنــی 95 درصد به 

مصرف کشاورزی و یک درصد به آب آشامیدنی می رسد.
استاندار کرمان در ادامه اظهار داشت: 85 درصد محصول پسته 
صادر می شود و تجربه جهانی می گوید، شرکت هایی می توانند 

صادرات کنند که قوی، به روز و امکانات داشته باشند.
رزم حســینی عنــوان کرد: شــرکت تعاونی پســته با 74 
هزار ســهامدار می تواند با تغییر ســاختار موفق شود و این 
مجموعه ای است که همه اعضا باید احساس مسئولیت کنند 

و دولت با ضمانت تسهیلات می دهد.
اســتاندار کرمان تصریح کرد: شــرکت تعاونی پســته باید 
مدیریت کند که کشــاورز متضرر نشود و حداقل هزینه های 

خود را اگر سود نمی برد، دریافت کند.
وی افزود: این مجموعه باید از ارکان بســیار قوی برخوردار 
باشــد چرا که اگر می خواهید با آمریکا در رقابت باشید، باید 
مدیران قوی داشته باشید و در روشهای بازاریابی و صادرات 

مهارت داشته باشید.
استاندار کرمان بیان کرد: ناکارآمدی شرکت پسته را نباید 
به دوش دولت گذاشت و همه باید کمک کنند، کسانی که به 
علم اقتصاد وعلم روز دنیا اشراف دارند، کمک کنند تا منافع 

ذی نفعان حفظ شود.

اراضی پسته استان کرمان یکپارچه می شود
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خراسان شمالی پایلوت »کشت گردوی پیوندی« شد
طرحکشــت تولید گــردوی پیوندی در 
خراسان شــمالی، بعنوان یکی از طرح های 
پیشنهادیجهاد دانشگاهی استان، در کارگروه 
تخصصی امور اقتصادی خراســان شــمالی 

تصویبشد.
به نقل از روابط عمومی جهاد دانشــگاهی 
اســتان، کارگروه تخصصی امــور اقتصادی 
خراســان رضوی، برای طرح توسعه و تولید 
گردوی پیوندی در اســتان که به پیشنهاد 
جهاد دانشگاهی استان مطرح شد، تصمیم 
گرفت، این طرح  با دانش و فناوری های جهاد 
دانشــگاهی و حمایت های جهاد کشاورزی 
و منابع طبیعی اســتان اجرا شــود و جهاد 
دانشــگاهی تولید نهال های اصلاح شــده و 
پیوندی گردو در قالب این طرح را در خراسان 

شمالی به عنوان استان پایلوت آغاز کند. 
محمود دلپســند، معاون هماهنگی امور 
اقتصادی و مدیریت منابع استانداری خراسان 
شــمالی، در این کارگروه اظهار کرد: گردو 
یکی از اصلی تریــن منابع درآمدی باغداران 
این اســتان است و باید در میان محصولات 

باغی مورد توجه مسؤولان استان قرار گیرد.
وی ادامــه داد: حساســیت های بالای این 
محصول در برابر ســرما و آسیب پذیری آن 
هر ســاله خسارات زیادی را به باغداران وارد 

می کند.
دلپسند افزود: اجرای طرح تولید نهال های 
پیوندی و اصلاح شــده در خراسان شمالی 
به عنوان استان پایلوت، باید بعد از شناسایی 
و انتخــاب مناســب ترین نژاد بــرای اقلیم 
آب وهوایی و ســرزمینی این اســتان انجام 
شــود و علاوه بر آن، این طرح نیازمند تایید 
مرکز تحقیقات جهاد کشاورزی است تا برای 
توســعه و ترویج نیز مورد حمایت های این 

سازمان قرار گیرد.
احسان عباسی، سرپرست جهاد دانشگاهی 
خراسان شــمالی نیز در این خصوص گفت: 
دانش فنــی طرح تولید گــردوی پیوندی، 
توســط جهاددانشگاهی کســب شده است 
و طــرح تجاری ســازی آن، بــا حمایتهای 
جهادکشــاورزی اســتان و مشارکت بخش 
خصوصی از مهر ماه 1394 در شهرســتان 

شیروان به مرحله اجرا در آمده است.
وی ادامه داد: میانگین نیاز ســالانه کشور 
به گردوی پیوندی بیــش از یک میلیون و 
20 هزار اصله در سال است که این فرصتی 
مناسب برای رونق و توسعه اقتصاد استان و 

سرمایه گذاری در این بخش تلقی می شود.
عباســی گفت: خط تولید تجــاری نهال 
پیوندی گردو در دو بخش باغ مادری و ایجاد 
نهالســتان و مجهز به سیستم آبیاری تحت 
فشار در نظر گرفته شده است که در فاز اول، 
کاشــت 657 اصله نهال از ارقام برتر ایران و 
جهان و پنج هــزار بذر گردو با هدف تامین 

پایه مورد نیاز  انجام شده است.
سرپرست جهاد دانشگاهی خراسان شمالی 
اظهار کرد: عرضه نهــال پیوندی به بازار در 

سال 1397 انجام خواهد شد

سبحانی از عملکرد مجالس در ادوار گذشته می گوید: 

اقتصاد دغدغه گروه های سیاسی نیست 
»اقتصاد دغدغه سیاست مداران نیست«. عصاره کلام حسن سبحانی، 
استاد اقتصاد دانشگاه تهران و نماینده مردم دامغان در ادوار پنچم، ششم 
و هفتم مجلس شورای اسلامی در سخنرانی اش در مؤسسه دین و اقتصاد 

حول این مسئله می چرخد. 
برهمین اساس است که عملکرد گروه های سیاسی مختلف را در دوره های 
مختلف مجلس مورد نقد و بررسی قرار می دهد و تأکید می کند: »مسئله 
اقتصاد و توسعه ایران در مجالس مختلف، مسئله دسته های سیاسی نبوده 
است و رفتارهای مشابه از سوی جناح های مختلف فریاد می زند که حل 
مسائل اقتصاد با خوش بین بودن به رفتن این جناح یا آن جناح به مجلس 

پیش نمی رود«.
به عقیده ســبحانی، در کوتاه مدت نمی توان انتظار تحول بنیادی در 
این سیســتم را داشت، اما می توان انتظار کاهش نرخ رشد تخریب را در 
سر پروراند. در این ســال ها مجلس برای قانو ن گذاری محدودیت هایی 
فراتر از قانونی اساســی را تجربه کرده اســت و تا حدودی برای کسانی 
که بخواهند وظایف قانونی خود را در راستای توسعه کشور انجام دهند، 
محدودیت هایی ایجاد شده که به جزئی از محدودیت های ذاتی مجلس 
درآمده اســت و همین مسئله انگیزه برای حضور در مجلس فعال را کم 
می کند. در شــرایطی که قانون اساسی و شرع باید دو ملاک اصلی برای 

مجلس قلمداد شود، مشاهده می کنیم که ملاک های دیگری پا به عرصه 
می گذارنــد و لزوم مطابقت با آنها نیز مطرح می شــود. به همین دلیل 
قانون گذاری تا حدودی با محدودیت های قابل اعتنا مواجه است. اهمیت 
این نهاد آن قدر زیاد اســت که باز هم در این مجموعه محدودیت، بتوان 
امیدوار به اقدامات مثبت بود، اما در شرایط کنونی اقدامات مثبت از جنس 
تلاش برای کارهای ایجابی کمتر از جنس تلاش برای کارهای ســلبی 
است. به این معنا که ممکن است کوشــش و تلاش برای قانون گذاری 
نســبت به استقلال و مانع شدن از مصوباتی که می تواند تخریبی باشد، 
کم اهمیت تر و کمتر امکان پذیر باشد. در مجموع ارزیابی کار نمایندگان را 
می توان به دو صورت داشت؛ اینکه تا چه اندازه در قانون گذاری های مفید 
نقش داشــته اند و تا چه اندازه مانع از مصوباتی شده اند که آن مصوبات 
قابل دفاع نبوده اند. برداشــت من این است که با وجود اهمیت هر دو، در 
روزگار کنونی، اهمیت عملکرد دوم پررنگ تر شده است. پرویز خرسند 
در کتاب خود با نام »مرثیه ای که ناســروده ماند« شــعری را می سراید 
که وصف حال شــرایط کنونی ماست: »ما آن قدر در تاریکی دست و پا 
زده ایم که پرتو نیم مرده شــمعی را خورشید می انگاریم«. در ابتدا به دو 
اصل قانون اساســی اشاره می کنم. در اصل 84 قانون اساسی آمده: »هر 
13نماینده در قبال همه ملت مسئول است و حق دارد در تمام مسائل داخلی 
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و خارجی کشور اظهارنظر کند«. مقیاس نمایندگی را از حوزه نمایندگی 
کوچک به سطوح ملی ارتقا می دهد. در اصل 86 قانون اساسی نیز تأکید 
شده: »نمایندگان مجلس در مقام ایفای وظایف نمایندگی در اظهارنظر 
و رأی خود کاملا آزادند و نمی توان آنها را به سبب نظراتی که در مجلس 
اظهار کرده اند یا آرایی که در مقام ایفای وظایف نمایندگی خود داده اند 
تعقیب یا توقیف کرد «. بنا بر این دو اصل، مسئولیت نماینده در برابر همه 
ملت و مصونیت او در برابر اجرای آن مسئولیت از اصول درخشان قانون 
اساســی است. درست است که مواردی در اجرا به خصوص در اصل 86، 
در عرصه سیاست مشــکلاتی را برای نمایندگان ایجاد کرده اما این به 
آن معناست که نمایندگان در مسائل دیگری جز مسائل سیاسی مانند 
مســائل اقتصادی و اجتماعی و... هم باید بایسته ترین حرف ها را بدون 
ترس از تعقیب و موأخذه داشــته باشند. در نتیجه افرادی که واجد این 
دو شــرط هستند، دارای اختیارات وسیعی می شوند. البته همین قانون 
اساســی به این منتخبان اجازه داده است از وزرا و رئیس جمهور سؤال و 
حتی استیضاح کنند. فرجام استیضاح از رئیس جمهور را نیز به اظهار رأی 
عدم صلاحیت سیاسی رئیس جمهور معطوف و او را برکنار کنند. مجلسی 
با حضور نمایندگانی که قسم خورده اند حافظ منافع کشور و ملت باشند 
و هیــچ قانونی برای منحل کردن آن نیز در قانون اساســی وجود ندارد. 
عملا آنچه اتفاق می افتد آن است که کثیری از افرادی که به هر دلیلی از 
جناح های مختلف به مجلس آمده اند، نشان نداده اند که می توانند عظمت 

و عمق این اختیارات و مسئولیت ها را تبلور بخشند.
رفتارهای مشابه گروه های سیاسی در اقتصاد

تجربه گذشته نشان می دهد مسئله اقتصاد و توسعه ایران در مجالس 
مختلف، مسئله دسته های سیاسی نبوده است. رفتارهای مشابه از سوی 
جناح های مختلف فریاد می زنند که حل مسائل اقتصاد با خوش بین بودن 
به رفتن این جناح یا آن جناح به مجلس پیش نمی رود. قوانین عمده ای 
که در مجلس درباره آن اظهارنظر می شود مانند لایحه بودجه و برنامه، 
تاکنون معمولا به اشکال نادرستی تحویل و به اشکال نادرست تری تصویب 
شده اند. درباره بودجه، اصل 52 قانون اساسی تأکید می کند لایحه بودجه 
مطابق قانون تهیه می شــود و برای بررسی و تصویب مطابق ضوابط در 
اختیار مجلس قرار می گیرد. در این 37 ســال، قانون مربوط به اصل 52 
قانون اساسی را ننوشته ایم. درست است که در قانون محاسبات سال 66 
و اندکی هم در قانون برنامه و بودجه سال 51، نکاتی درباره تهیه بودجه 
وجود دارد، اما چون این نکات کاملا متناسب با همه آنچه قانون اساسی 
تشــکیل می دهد نیست، می توان ادعا کرد ما قانون نحوه تنظیم بودجه 
نداریم. بنابراین دولت هــا به هر صورتی که بودجه را به مجلس تحویل 
دهند، کاری خــلاف قانون نکرده اند و مجالس نیز به هر صورتی که در 
آن دخل و تصرف کرده باشند، باز هم خلاف قانون نکرده اند، زیرا اصولا 
قانونی برای آن وجود ندارد. بنابراین در عمل بسته به اینکه چه کسانی در 
دولت یا مجلس باشند، منویات خود را در هر سال با عنوان لایحه بودجه 
به مجلس می آورند. در مجلس هم عرف این است که افراد تلاش کنند به 
آنچه دولت آورده، بیفزایند. نتیجه آنکه اگر بودجه را مجموعه سیاست ها، 
درآمدها و هزینه هایی در نظر بگیریم که پیش بینی می کنیم در سال آتی 
وصول شود و آن را به وزارتخانه ها و دستگاه هایی که برای انجام این مهم 
مأموریت قانونی گرفته اند، اختصاص دهیم، به این نتیجه می رسیم که 
بودجه در مجلس بررسی و تصویب نمی شود. آنچه در مجلس در زمان 

بررسی لایحه بودجه تصویب می شود، تبصره ها و بندهایی است که دولت 
و نمایندگان به ماده واحده بودجه اضافه می کنند. بودجه که عبارت است 
از ارقام و تخصیص منابع به جز در بررســی کلیات آن، اصولا از ســوی 
مجلس بررسی نمی شــود. در واقع بودجه هایی که به تصویب می رسد، 
قوانین یک ســاله ای به نام تبصره های ماده واحده اســت. وقتی کسانی 
اختیارات دارند، اما بلد نیستند چگونه از آن اختیارات در تصویب بودجه 
اســتفاده کنند، آثاری که از بودجه نامصوب در جامعه حاصل می شود، 
دامن  آنها را نیز می گیرد. سالیان سال است که در بخش بودجه قوانین 
یک ســاله ای با عنوان تبصره اضافه و تکرار شده و سپس کسانی با توجه 
بــه علایق خود در دولت یا مجلس گفته اند به علت افزایش حجم، بهتر 
است آنها را در یک کتابچه  تنظیم کنیم و به عنوان قانون دائمی در نظر 
بگیریم. بنابراین لزوما هیچ هماهنگی و ســازگاری بین تبصره ها وجود 
نداشته است. در نتیجه دوسوم و حتی گاهی سه چهارم بودجه کل کشور 
را بودجه شــرکت های دولتی تشکیل می دهد و این بودجه هیچ گاه در 
مجلس بررسی و تصویب نمی شود. یک بار یکی از رؤسای مجلس زمانی که 
می خواســت رأی برای بودجه بگیرد گفت آنچه در این 15 روز تصویب 
کردیم به علاوه همه کتاب هایی که در اختیار ما بود و آنچه در ما فی الضمیر 
نمایندگان است، به تصویب گذاشته می شود! این بودجه از حیث بازنگری 
اینکه دستگاه دولتی مطابق آنچه باید خرج شود، هزینه کرده  است یا نه، 
در اختیار دیوان محاسبات قرار می گیرد. صحنه ارائه گزارش تفریغ دیوان 
محاسبات از بودجه ها در مجلس از صحنه های بسیار غم انگیز است، زیرا 
همه تمایل دارند ببینند آنچه تصویب شــده به عمل درآمده است یا نه 
و قاعدتا باید اشتیاقی از ســوی نمایندگان وجود داشته باشد، اما چون 
نمایندگان بودجه را تصویب نمی کنند، به طور ذاتی و منطقی علاقه ای 
به پیگیری نتایج عملی شــدن آن ارقام نامصوب خود ندارند. در یکی از 
مجالس آن قدر بی اعتنایی به استماع گزارش تفریغ بودجه وجود داشت 
که رئیس مجلس ناچار شد برای اینکه خبرنگاران این وضع بد را آن طور 
کــه بود منعکس نکنند، گزارش را قطع کند و بگوید خبرنگاران عنایت 
داشته باشند نمایندگان در حال یادداشت برداری از گزارش هستند و همه 
می دانستند این حرف به چه معناست. لایحه تفریغ بودجه در زمان هایی 
خوانده می شــد که تعداد نمایندگان از 194 پایین تر می آمد و مجلس 
حدنصاب قانون گذاری نداشت و برای اینکه دوباره به 194 برسد، بخشی از 
گزارش تفریغ خوانده می شد و بعد که به 194 می رسید دوباره به دستور 
اصلی برمی گشــت. با این شیوه مواجهه با بودجه، چه انتظاری می توان 
داشت که تحولاتی در کشور ایجاد شود؟ مصداق این رفتار درباره برنامه ها 
نیز برقرار بود. مطابق برنامه و بودجه ســال 51، برنامه عمرانی داریم و 

چیزی با نام برنامه توسعه در قوانین پیش بینی نشده بود.
از مجلس اول شــورای اسلامی برنامه توسعه در جمهوری اسلامی در 
نظر گرفته شده است، اما از مجلس سوم همان تبصره هایی که در تبصره 
بودجه در نظر گرفته می شود به میزان بیشتری در قوانین برنامه نیز ذکر 
می شود و ارقام و آمار قابل سنجشی هم وجود ندارد. برای مثال در مجلس 
پنجم و در اواخر جریان بررسی برنامه سوم، یکی از افرادی که به بحث ها 
ورود داشت پیشنهاد کرد جدول اهداف کمی برنامه حذف شود. هرچه 
اســتدلال کردیم اگر این جدول برداشته شود هیچ نوع نظارتی بر برنامه 
وجود ندارد، نتیجه ای نداشت و مجلس ارقام هدف را از برنامه حذف کرد 

و این شیوه برخورد تاکنون باقی مانده است. 13
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